

文章快速检索

GO

高级检索

2011年12月21日 星期三

[首页](#) | [期刊介绍](#) | [编委会](#) | [投稿指南](#) | [期刊订阅](#) | [留言板](#) | [联系我们](#)
[植物学报](#) » [2011, Vol. 46](#) » [Issue \(6\) :617-624](#) **DOI:** 10.3724/SP.J.1259.2011.00617
[研究报告](#)
[最新目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)
[<< Previous Articles](#) | [Next Articles >>](#)

一个水稻矮秆突变体的遗传分析及基因定位

 杨德卫[†], 曾美娟[†], 卢礼斌, 叶宁, 刘成德, 郑向华, 叶新福^{**}

福建省农业科学院水稻研究所, 福州 350018

Genetic Analysis and Mapping of Rice Dwarf Mutant *ds1*

 Dewei Yang[†], Meijuan Zeng[†], Libin Lu, Ning Ye, Chengde Liu, Xianghua Zheng, Xinfu Ye^{**}

Institute of Rice, Fujian Academy of Agricultural Sciences, Fuzhou 350018, China

摘要	参考文献	相关文章
--------------------	----------------------	----------------------

Download: [PDF](#) (431KB) [HTML](#) 1KB **Export:** [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

摘要 水稻(*Oryza sativa*)是我国重要的粮食作物之一。水稻矮秆材料的引入掀起了第1次“绿色革命”。但近年来,在水稻育种中矮生基因遗传单一的问题越来越突出,已经严重影响到水稻产量的持续提高。利用⁶⁰Co-γ射线辐照籼稻亲本材料M804获得了一个性状能够稳定遗传的矮秆突变体MU101。对该矮秆突变体和台粳16号杂交获得的F₂代的遗传分析表明,该矮秆性状受1对隐性单基因控制,并暂命名为*ds1*。利用已有的SSR分子标记将*DS1*基因定位在水稻第5号染色体上,通过扩大群体和开发新的Indel标记,进一步将*DS1*基因定位在2个Indel标记之间,两者间的物理距离大约为384 kb。该研究为*DS1*基因的克隆及其在生产中的应用奠定了基础。

关键词: 矮秆突变体 基因定位 遗传分析 水稻

Abstract: Rice is one of the most important cereal crops. The introduction of dwarf rice has led to the first “green revolution”. However, the genetic uniformity of dwarf gene in rice breeding is a concern, which severely affects the continuous increase in rice harvest. In the present study, we mutated the indica cultivar M804 by using ⁶⁰Co-γ-Ray and obtained a genetically stable rice dwarf mutant (MU101), which was crossed with a japonica cultivar Taigeng 16 to investigate the genetic mode and map the gene. Genetic analysis revealed the phenotype of the dwarf mutant, which we designated tentatively as *ds1*, controlled by a pair of recessive genes. Polymorphic analysis of simple sequence repeat markers demonstrated the *DS1* gene located on chromosome 5. With a larger mapping population and more Indel markers, we further mapped the *DS1* gene between 2 Indel markers with a physical region of about 384 kb. These results provide a basis for molecular cloning and production application of *DS1*.

Keywords: dwarf mutant gene mapping genetic analysis rice

Received 2011-05-20; published 2011-11-17

Fund:

福建省农业科学院科技创新团队建设重点科研项目;福建省农科院青年人才创新基金;福建省公益类科研院所专项

Corresponding Authors: 叶新福 **Email:** yexinfu126@126.com

引用本文:

杨德卫, 曾美娟, 卢礼斌等. 一个水稻矮秆突变体的遗传分析及基因定位[J] 植物学报, 2011, V46(6): 617-624

 Dewei Yang, Meijuan Zeng, Libin Lu etc. Genetic Analysis and Mapping of Rice Dwarf Mutant *ds1*[J], 2011, V46(6): 617-624

链接本文:
<http://www.chinbullbotany.com//CN/10.3724/SP.J.1259.2011.00617> 或 <http://www.chinbullbotany.com//CN/Y2011/V46/I6/617>

Service

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

作者相关文章

- ▶ [杨德卫](#)
- ▶ [曾美娟](#)
- ▶ [卢礼斌](#)
- ▶ [叶宁](#)
- ▶ [刘成德](#)
- ▶ [郑向华](#)
- ▶ [叶新福](#)

Copyright 2010 by 植物学报